
  گزارش

      خبر

چگونه قوي شويم؟
رهبر معظم انقلاب اسلامي در ديدار دست اندركاران مراسم سالگرد شهادت 
حاج قاسم سليماني، در ضمن توصيه هاي خود فرمودند: » به مسئولين 
كش��ور و ملتّ عزيزمان می خواهم توصيه بكنم سعي كنند قوي بشوند؛ 
به قول شاعر خراساني ما “برو قوي شو اگر راحت جهان طلبي”. بايد قوي 
بشويد؛ هم در اقتصاد قوي بشويد، هم در علم قوي بشويد، هم در فنّاوري 
بايد قوي بشويد، هم در دفاع نظامي بايد قوي بشويد؛ بايد قوي بشويد. تا 
قوي نشويد، دشمن ها به شما طمع خواهند كرد، به شما تعرّض خواهند 
كرد، تجاوز خواهند كرد. اين توصيه  اوّل كه توصيه  هميشگي من است و 
من خودم تا توان دارم و تا توفيق از طرف پروردگار داشته باشم، اين قضيه را 

دنبال می كنم؛ مسئولين هم موظّفند دنبال كنند .«
به نظر مي رسد با توجه به آنكه اين سياست كلان يعني »قدرتمندسازي 
همه جانبه ايران« شكل دهنده مجموعه كلان راهبرد ها و خط مشي اجرايي 
كشور در حوزه هاي گوناگون در آتيه پيش رو است، ضروري است برخي 
مؤلفه های آن مبتني بر رهنمود هاي رهبر معظم انقلاب اسلامي تبيين و 

ترسيم گردد: 
1. قوي شدن همه جانبه: اگر تا پيش از اين تجربه مثبتي در قدرتمند شدن 
در حوزه نظامي و استراتژيك، داشته ايم و اين تجربه به عنوان الگويي موفق 
پيشرفت توانمندي دفاعي كشور را رقم زده است، اكنون سخن از بهره گيري 
از اين الگو در حوزه هاي گوناگون سياسي، اقتصادي، اجتماعي، فرهنگي و 
امنيتي است. اينك بايد در جبهه مقابله با جنگ تركيبي دشمن، در تمام 
حوزه هاي آس��يب پذير قدرت توليد كرد و بايد با اطمينان در استحكام 
ساخت دروني خودي، دشمن را در تهاجم در تمام حوزه هاي يادشده دچار 
ترديد هاي اساسي كرد. براي نمونه اگر اقتصاد ملي به سطحي از قدرت 
برس��د، هزينه هاي اعمال تحريم چنان از فايده های آن بالاتر مي رود كه 

خودبه خود دشمن از اعمال آن منصرف مي گردد. 
۲. چندبعدي بودن: قوي ش��دن كامل، زماني تحقق مي يابد كه حداقل 
سطحي از قدرت و به گونه اي متناس��ب و متقارن در حوزه هاي مختلف 
تحقق يابد. نمي توان از قدرت اقتصادي سخن گفت، درحالي كه براي توليد 
قدرت سياسي و يا فرهنگي هيچ گامي برداشته نشده باشد. اقتدارآفريني 
پديده اي چندبعدي اس��ت و اين بدان معناس��ت كه ابعاد آن در تعامل و 
هم افزايي با يكديگر هستند و رشد و پيشرفت ابعاد گوناگون بر يكديگر 

مؤثر خواهد بود. 
۳. روحيه جهادي و عزم ملي براي نيل به قله اقتدار: برخلاف اقتدارآفريني 
در محيط دفاعي و امنيتي كه نهاد ها و مراجع ذي ربط مشخصي متولي آن 
هستند، در توليد و ارتقاي قدرت سياسي، اجتماعي، فرهنگي و اقتصادي، 
نهاد هاي گوناگون دولتي و غيردولتي و نخبگان و آحاد ملت دخيلند. ازاين رو 
با تصميم و اراده بخشي نمي توان به آن دست يافت و در كنار وجود روحيه 
انقلابي و جهادي در مسئولان، وجود نوعي عزم و اراده ملي و فراگير ضروري 
به نظر مي رسد. لازمه تحقق اين عزم همگاني، تبديل شدن آن به گفتمان 
عمومي و هم آرايي و همسان سازي نظري در لايه هاي مختلف اجتماعي 

در پيرامون اين مهم است. 
4.  برنامه ريزي راهبردي و طويل المدت: هرچند شرايط خاص و فوق العاده 
كنوني، لزوم توجه بيش��تر به مفهوم مقاومت و استحكام ساخت دروني 
را آشكار ساخته اس��ت، اما اولاً روشن اس��ت كه تحقق كامل اين هدف 
زمان بر بوده و ثانياً نيازمند حركتي مستمر و بي وقفه است. ازاين رو بايد 
در برنامه ريزي براي قدرتمندشدن فراگير، قله چشم انداز همواره مدنظر 
بوده و بر اساس زمان لازم براي نيل به آن طرح ريزي كرد و همچنين اعمال 
سليقه هاي فردي و يا تغييرات سياسي نتواند برنامه راهبردي نيل به آن را با 
چالش مواجه سازد. به بيان ديگر اگر به عنوان نمونه بر اساس برآوردها، زمان 
موردنياز براي تحقق اين هدف چند دوره دولت چهارساله را شامل شود بايد 
همه رؤساي جمهور آينده و اعضاي كابينه و ساير مسئولان بدانند كه در اين 

ريل گذاري بايد حركت و از هرگونه سليقه گرايي و تك روي پرهيز كنند. 
۵. پايش و نظارت مستمر بر پيشرفت: هرگونه جهش راهبردي نيازمند 
رصد، پايش، بازخوردگيري و ارزيابي مس��تمر است و بدون توجه به اين 
نكته مهم، عملاً نمي توان راه به جايي برد. از اين رو ضروري است با تعيين 
شاخص ها و معيار هاي قابل س��نجش، ميزان موفقيت و يا عدم موفقيت 
برنامه ريزي هاي اجراشده در مسير قوي سازي اركان كشور به صورت نوبه اي 

موردمطالعه قرارگرفته و راهكار هاي اصلاحي توصيه گردد. 

محمدجواد اخوان

سپاه پاس�داران انقاب اس�امي هميش�ه به دنبال سرنگون 
كردن گروه هاي تكفيري است و ادعاهاي غربي ها خاف عرف 

ديپلماتيك است. 
حسين نوش آبادی، عضو كميسيون امنيت ملي و سياست خارجي 
مجلس ش��وراي اس��لامي در گفت وگو با خبرگزاري خانه ملت، با 
اش��اره به گزارش كميته روابط خارجي پارلمان انگليس مبني بر 
اينكه »خواستار بررسي هاي لازم براي تروريستي اعلام كردن سپاه 
پاسداران انقلاب اسلامي شده اس��ت« اظهار كرد: سپاه پاسداران 
انقلاب اسلامي يك نهاد قانوني و تشكيلات رسمي بوده كه در ابعاد 
فرهنگي، نظامي و اجتماعي در حال فعاليت اس��ت و به هيچ وجه 
كشوري حق ندارد  يك نهاد حاكميتي را كه در همه عرصه ها حضور 

مثبتي داشته گروه تروريستي خطاب كند. 
نماينده مردم ورامين، پيشوا و قرچك در مجلس شوراي اسلامي 
افزود: اگر سپاه پاسداران انقلاب اس��لامي در برخي از كشورهاي 
منطقه حضور مستشاري دارد به درخواست همين كشورها بوده؛ 
چرا كه تعامل و دوستي با همسايگان كش��ورمان از سياست هاي 
جمهوري اسلامي محسوب مي ش��ود؛ بنابراين سپاه پاسداران به 
عنوان نهادي كه هميشه در مقابل جريان سلطه ايستادگي كرده 
و مطرح كردن چنين موضوعاتي از س��وی كميته روابط خارجي 

بريتانيا تقاضايي بي جا و غيرمعقول است. 
اين نماينده مردم در مجلس ش��وراي اسلامي تأكيد كرد: غربي ها 
به خوبي مي دانند اگر قرار بر اين است كه با گروه هاي تروريستي 

مقابله كنند بايستي با جريان واقعي كه همان گروه هاي تكفيري 
هس��تند بجنگند و متوجه باش��ند كه س��پاه پاس��داران انقلاب 
اسلامي يك نهاد قانوني است و هيچ كس نمي تواند به چنين نهاد 
قانوني اتهامي را وارد كن��د؛ بنابراين اينگونه اظهارات خلاف عرف 

ديپلماسي است. 
عضو كميس��يون امنيت ملي و سياس��ت خارجي مجلس شوراي 
اسلامي اظهار كرد: چنانچه چنين رفتارهاي غيرعقلاني را داشته 
باشند جمهوري اس��لامي ايران نيز اقدام بازدارنده خواهد داشت؛ 
بنابراين اين ها نباي��د فرافكني كنند و به ج��اي رفتارهاي خلاف 
حقوق بين الملل به مقابله با تكفيري ها بپردازند و وجود گروه هاي 

تكفيري را محكوم كنند. 

عضو كميسيون امنيت ملي تأكيد كرد

مقابل اقدام انگلیس علیه سپاه اقدام بازدارنده خواهیم داشت 

سخنگوي شوراي نگهبان: 

دولت نمي تواند تفسير خود را  از قوانين مجلس داشته باشد

س�خنگوي ش�وراي نگهب�ان درب�اره قانون 
هس�ته اي مجلس و اينكه دولت اعام كرده با 
تفس�ير خود اين قانون را اجرا مي كند، گفت: 
تفس�ير قوانين بر عهده مجلس است و وقتي 
كه قانوني به تأييد ش�وراي نگهبان مي رسد، 
انتظار اين اس�ت كه دول�ت آن را اج�را كند. 
به گزارش ايرنا، عباسعلي كدخدايي صبح ديروز 
در نشس��ت خبري با اصحاب رس��انه، در تشريح 
مصوبات شوراي نگهبان، با بيان اينكه طرح ماليات 
بر خانه هاي خالي ايراداتي داشت كه در دو نوبت 
از سوي فقها ايراد گرفته شده كه مربوط به حقوق 
مردم بود، يادآور شد:  مجلس اين ايراد را برطرف 
كرد و عدم مغايرت آن با شرع و مجلس اعلام شد. 
همچنين طرح معيشت و الزام دولت به پرداخت 
يارانه در يك نوبت با ايراد روبه رو شد چون منابع 
آن كافي نبود و ابهامي هم وجود داشت كه مقصود 
از ساير دهك ها روشن نشده بود كه مجلس رفع 
ايراد كرد. وي در ادامه در پاسخ به سؤالی مبني بر 
اينكه آيا دس��تگاه های مختلف مي توانند تفسير 
خود را از قانون داشته باشد، گفت: تفسير قوانين 
بر عهده مجلس اس��ت و وقتي كه قانوني به تأييد 
شوراي نگهبان مي رسد، اين انتظار است كه همه 
مسئولان و دستگاه هاي اجرايي يكصدا قانون را به 
شكل واحد به اجرا در بياورند كه مشكلي نباشد. 

طبيعتاً اگر ابهامي وجود دارد، دولت هم نمي تواند 
از مجلس درخواست تفسير كند. 

   انتخابات را با حفظ سامت مردم
 برگزار كنيم

كدخدايي بيان كرد: امس��ال علاوه بر س��لامت 
انتخابات ك��ه وظيفه اصلي اس��ت و بايد صيانت 
كنن��ده از انتخابات و آرای مردم باش��يم، وظيفه 
ديگري كه همه داريم سلامت مردم است و بايد در 
اين جهت هم همه دستگاه هاي اجرايي و شوراي 
نگهبان همت كنند تا آنجايي كه ممكن است بر 
اساس پروتكل هاي بهداشتي، انتخابات را به نحوي 

برگزار كنند كه كم ترين آسيب به مردم برسد. 
س��خنگوي ش��وراي نگهبان درباره الكترونيكي 
ش��دن انتخابات، گفت: بايد زيرس��اخت ها اجازه 
دهد و وزارت كش��ور در حال پيگيري است و اگر 
اين زيرساخت ها فراهم شود، طبيعتاً ما مخالفتي 
نخواهيم داش��ت. كدخدايي در پاس��خ به سؤالی 
درباره تبليغات انتخابات گفت: يكي از مشكلاتي 
اس��ت كه قبلًا هم گفتم و حوزه تبليغات و اعلام 
آمادگي دو مقوله متفاوت است كه بايد مرزهاي 
آن روشن شود. بر اين اساس ما نمي توانيم خيلي 
صريح اظهار نظر كنيم كه آيا اعلام آمادگي افراد 
به منزله تبليغات محسوب مي شود يا خير. اينها 
نيازمند قانون است اما اگر مصداق تبليغات باشد، 

طبعاً تذكر خواهيم داد اما تا الان چيزي گزارش 
داده نشده است. 

   تفسير قانون مجلس
 در اختيار دولت نيست

س��خنگوي ش��وراي نگهبان در پاس��خ به سؤال 
ديگري مبني ب��ر اينكه اخيراً رئي��س جمهور در 
واكنش به اجراي طرح هس��ته اي مجلس گفت 
كه ما اين قانون را بر اساس تفسير خودمان اجرا 
مي كنيم، با توجه به اينكه تفسير قوانين جاري بر 
عهده مجلس اس��ت و دولت نبايد تفسير خود را 
اجرا كند، آيا س��ازوكاري براي جلوگيري از اقدام 
رئيس جمهوري وجود دارد كه اينگونه تخلف از 
قانون و بدعت گذاری جديد صورت نگيرد، گفت: 
اميدواريم كه اينگونه نش��ود و دولت محترم هم 
آشنا به اين مباحث حقوقي هستند و اين مطلبي 
كه گفتيد اميدواريم محقق نشود. اما به هر حال 
مجلس شوراي اس��لامي، از باب نظارت بر اجراي 
امور و عملكرد دولت مي تواند ورود داشته باشد و 

اقدامات نظارتي خود را انجام دهد. 
   رد صاحيت شده ها هم مي توانند

 در انتخابات نام نويسی كنند
كدخدايي در پاسخ به سؤال ديگري درباره اينكه 
آيا افرادي كه رد صلاحيت شده بودند مي توانند 
دوباره در انتخابات نام نويس��ی كنند، گفت طبق 

قانون همه كساني كه رد صلاحيت شدند مي توانند 
در انتخاب��ات نام نويس��ی كنند. ام��ا اينكه تأييد 
مي شوند، بس��تگي به ش��رايط و پرونده اي دارد 
كه در اختيار ش��وراي نگهبان اس��ت. سخنگوي 
شوراي نگهبان درباره همكاري شوراي نگهبان با 
مجلس براي بررسي بودجه با در نظر گرفتن اصلاح 
ساختار اين لايحه، گفت: نمي خواهيم به بحث هاي 
بين دولت و مجلس ورود كنيم. اما عرض كرديم 
كه قانون بودجه ايرادات متعددي دارد. ما ايرادات 
قانون بودجه را بارها و بارها در سال های گذشته به 

دولت و مجلس عرض كرده ايم. 
   مجلس نمي تواند شاكله بودجه را 

تغيير دهد
كدخداي��ي تأكيد ك��رد: البته ش��وراي نگهبان 
تفسيري در اين زمينه دارد و اينكه اختيار تقديم 
لايحه بودجه بر عهده دولت است. پيرو اين تفسير 
آورده ش��ده كه مجلس نمي تواند شاكله بودجه 
را تغيير ده��د و بايد تغييراتش به گونه اي باش��د 
كه ش��اكله بودجه تغيير نكند. بنابراين، اگر اين 
مسئله براساس چارچوب تفسير شوراي نگهبان 
باشد، اين شورا ايرادي را به بودجه خواهد گرفت. 
كدخدايي در پاسخ به سؤال ديگري درباره اصلاح 
قانون انتخابات رياست جمهوري، گفت: اگر قبل از 
نام نويسی، قانون به تأييد نهايي برسد، لازم الاجرا 
خواهد شد. وي در پاسخ به سؤالی درباره حضور 
افراد نظامي در انتخابات، گفت: طبيعتاً اگر كسي 
بخواه��د در ش��وراي نگهبان براي نام نويس��ی و 
حضور در انتخابات مجلس و يا رياست جمهوري 
وارد ش��ود، بايد با حوزه و نهاد خود قطع ارتباط 

كرده باشد. 
   رأی گيری پستي نيازمند قانون است

عضو حقوقدان شوراي نگهبان درباره رأی گيری به 
صورت پستي و مكاتبه اي در انتخابات آينده گفت: 
براي رأی گيری مكاتبه اي و پستي براي انتخابات 
آينده، نيازمن��د قانون هس��تيم و آمادگي داريم 
نظرات مش��ورتي خود را در اين زمينه به وزارت 

كشور و مجلس ارائه كنيم. 
سخنگوي ش��وراي نگهبان در پاس��خ به سؤالی 
درباره ورود ش��وراي نگهبان بر فرآيند انتخابات 
ش��وراي ش��هر و روس��تا، افزود: مجلس چند بار 
س��عي كرد در دوره هاي مختلف قوانيني را وضع 
كند كه نظارت بر انتخابات ش��وراها را به شوراي 
نگهبان واگذار كند، اما اعضاي اين ش��ورا در اين 
زمينه مخالفت كردند، به اين دليل كه نظارت بر 
انتخابات شوراها در اصل ۹۹ قانون نيامده است. 
از طرف ديگر اين ش��ورا آن قدر امكانات و نيرو در 
اين زمينه ندارد كه ۳۰۰ تا 4۰۰ هزار نفر را مورد 
بررسي قرار دهد، بنابراين از نظر اجرايي ما موافق 

اين موضوع نيستيم. 

ژه
وی

 اذعاناصلاحطلبان 
بهاقداماتمثبترئيسي

 پس از روزنامه آفتاب يزد در هفته گذشته، روزنامه شرق هم روز 
گذشته در تغيير رويكردي آشكار نسبت به سيد ابراهيم رئيسي، 
به تحسين عملكرد يك سال و نيم اخير دستگاه قضايي پرداخته 
اس��ت. در اين مطلب كه با عن��وان »از عفو متهمان سياس��ي تا 
بركناري قضات متخلف« منتشر شده، آمده: »رويكرد قوه قضائيه 
در يك سال و نيم گذشته درباره موضوعاتي كه افكار عمومي نسبت 
به آن حساسيت نشان داده، بيان كننده توجه ويژه دستگاه عدليه 
به خواست و نظر افكار عمومي و تلاش براي تحقق عدالت به دور 
از غرض ورزي هاي جناحي و سياس��ي اس��ت. حال تا چه ميزان 
در اين مسير موفق باشد، بس��ته به ميزان همراهي بدنه دستگاه 
قضا با تصميمات رئيس ق��وه قضائي��ه دارد.« در بخش ديگري 
از اين مطلب مي خوانيم: »دس��تگاه قضا در رويكرد جديد خود 
عفو متهمان سياسي و امنيتي را نيز در دس��تور كار قرار داده كه 
سبب واكنش هاي مثبت بسياري درباره دستگاه قضا شده است. 
همان گونه كه دس��تگاه عدليه در مبارزه با مفسدان و غارتگران 
بيت المال و برهم زنندگان امنيت كشور برخوردي قاطع داشته 
است، در برابر برخي از متهماني كه از سر غفلت يا اشتباه مرتكب 
تخلفي شده اند، با بخشش و رأفت اسلامي برخورد كرده است. در 
 اين  بين عفو متهمان سياسي و امنيتي از نقاط عطف تصميمات 
دس��تگاه قضايي بود كه اكثر متهمان بازداش��تي حوادث آبان و 

معترضان به سقوط هواپيماي اوكرايني آزاد شدند. «
رويكرد جديد دستگاه قضا در مورد متهمان رسانه اي و سياسي هم 
از نگاه روزنامه شرق دور نمانده است: »ايجاد شوراي حل اختلاف 
ويژه اصحاب فرهنگ و رسانه و برگزاري دادگاه هاي جرائم سياسي با 
حضور هيئت منصفه براي اولين بار در تاريخ بعد از انقلاب اسلامي، 
نمونه هاي بارزي از اقدامات قوه قضائيه در تفكيك نوع برخورد با 

تخلفات فعالان سياسي و صنفي با مجرمان امنيتي است... «

گفتنی اس��ت ابراهيم رئيسي حدود يك س��ال و ۹ ماه است كه 
رياست قوه قضائيه را عهده دار ش��ده و بنابراين تحسين رويكرد 
يك سال و نيم اخير دستگاه قضايي، الزاماً تحسين دوران رياست 
او بر اين دستگاه است. رسانه هاي اصلاح  طلب كه همواره مواضعي 
عليه ابراهيم رئيسي داشتند، با حضور او در مقام رياست دستگاه 
قضايي و پديدار شدن تغييرات مثبت مديريتي، به عملكرد مثبت 

او اذعان مي كنند.
 

چهكسيبایدتوبهكند؟
دويچه وله فارسي چند روز پيش نوشت: »آيت الله محمود امجد، 
استاد حوزه علميه، در سخناني روح الله زم را »شهيد مظلوم« خواند. 
امجد در ويدئويي روي اينستاگرام، علي خامنه اي رهبر جمهوري 
اسلامي را مسئول خون همه آنهايي دانست كه پس از ۸۸ در راه 
آزادي كشته شده اند. او در اين پيام از خامنه اي خواست »توبه« 

كند و تغيير رويه دهد. «
ويدئوي منتش��ر ش��ده از محمود امجد و توهين او به رهبري و 
دفاعش از يك جاس��وس و آش��وب طلب اعدامي باعث شد كه 
موجي از اعتراض عليه او در فضاي مجازي شكل بگيرد. اين ميان، 
دو واكنش از س��وي دو چهره اصلاح طلب جالب توجه بود؛ اول 
عطاءالله مهاجراني، وزير ارش��اد دولت اصلاحات كه در مطلبي 
كوتاه از تصميمش براي كاري مشترك با آيت الله محمود امجد 
به دليل حضور او در فرانسه نوشته: »ناگاه ايشان با سخنانی بسيار 
تند و ساختارشكن همه ما را بهت زده كردند. آيت الله خامنه ای 
رمز اقتدار و عزت ملی و سربلندی ملت و نظام جمهوری اسلامی 
ايران اند. می توان خيرخواهانه از بسياری از امور اجرايی و قضايی و 
مجلس و سپاه انتقاد كرد. اما ساختارشكنی و انكار انقلاب و نظام 
امر ديگری است. به تعبير اميرمؤمنان: لقد صرت جسرًا لمن حارب 

الله و رسوله. «
چهره ديگر كه البته بيش��تر در فضاي مجازي معروفيتي دارد، 

محمدعلي آهنگران، فرزند صادق آهنگران است كه در مطلبي، 
ابتدا به گذشته پرداخته و در مورد آيت الله امجد نوشته: »او بود كه 
مرا با ولايت فقيه و شخص آيت الله خامنه اي آشنا كرد. از روز هايي 
كه در مدرسه حجتيه قم با آقاي خامنه اي رفيق و هم بحث بودند 
اصلاً خود ايشان به من گفت خامنه اي ذره اي منيت و دنياطلبی در 
وجودش راه ندارد. اصلاً خودش به من مي گفت دشمنان خامنه اي 
را لعنت مي كند. از خود ايشان شنيدم كه به نقل از مرحوم آيت الله 
العظمي بهجت گفتند بهتر از آقاي خامنه اي براي رهبري جمهوري 
اسلامي نداريم... روز ثبت نام در انتخابات خبرگان ۹4 از خودش 
شنيدم كه مي گفت براي حمايت از رهبري وارد صحنه انتخابات 

شده است. «
و بعد مي نويسد: »بعد از شهادت حاج قاسم خودش گفت اين شهيد 
امتيازش معنويت و روحانيت و محاسن اخلاقي اش بوده و هر كسي 
در تشييع جنازه اش شركت كند ان شاء الله اهل نجات است! حال 
چه شده كه به كسي كه گراي ترور حاج قاسم را در آمدنيوز می داد و 
با الفاظ توهين آموز او را سردار كودك كش يا حاج »قايم« می خواند 
امنيت كش��ور را به خطر انداخت به بزرگان و علما و انسان هاي 
شريف جسارت و اهانت مي كرد لقب شهيد دهد؟!آيا اطلاق شهيد 
به كسي كه در توهين به امام خميني و ارزش هاي انقلاب از هيچ 

كوششي فروگذار نكرد خروج از مسير عدالت نيست؟...«
و بعد با تصري��ح آنكه ديگر اي��ن آيت الله امجد را نمي شناس��د، 
می نويسد: »افسوس كه در حضرت محمود امجد امروز بيش از 
آزادگي و حريت و معنويت و عدال��ت، تأثيرپذيری از عناصر ضد 
انقلاب و دشمنان بيمار دل جمهوري اسلامي می بينم آيت الله 
امجد ديروز براي من آيت خدا بود امروز، اما راه و نش��ان ديگري 
را شاهدم. مواضع جديد ايش��ان هر چند نه انعكاس آنچناني در 
ميان موافقان يافت نه در ميان مخالفان، اما دل ما كه س��ال ها او 
را آيتي از آيات حق می ديديم س��خت به درد آورد. افسوس صد 

هزار افسوس«.

نماينده تهران: 
دولت به دنبال تغيير مسير گذشته نيست

آن  تحريم ه�ا  درب�اره  رهب�ري  بيان�ات  تحري�ف  عل�ت 
اس�ت ك�ه دولتي ه�ا و رس�انه هاي منس�وب ب�ه آن�ان ب�ه 
دنب�ال تغيي�ر مس�ير خس�ارت بار گذش�ته خ�ود نيس�تند. 
سيد نظام الدين موس��وي، نماينده مردم تهران در مجلس شوراي اسلامي 
در گفت وگو با مهر، در واكنش به افراد و رس��انه هايي كه به دنبال تحريف 
فرمايش های اخير مقام معظم رهبري درباره رفع تحريم ها هستند، گفت: 
فرمايش مقام معظم رهبري واضح، روشن و بدون نياز به تفسير بود. ايشان 
فرمودند كه خنثي سازي تحريم ها از رفع تحريم ها مهم تر است و مسئولان بايد 
بيشتر بر خنثی سازی تحريم ها متمركز شوند. وي بيان كرد: دليلي كه مقام 
معظم رهبري براي اين مسئله آوردند، بسيار دقيق است چرا كه رفع تحريم ها 
دست ما نيست اما خنثي سازي تحريم ها دست خودمان است و بر اين اساس 
بايد تمركز بيشتري روي آن بگذاريم. نماينده مردم تهران در مجلس شوراي 
اس��لامي تصريح كرد: البته رهبر معظم انقلاب در مقدمه بحث ش��ان رفع 
تحريم ها را هم نفي نكردند و فرمودند كه بايد براي رفع تحريم ها هم تلاش 

شود و اگر رفع تحريم ها حتي يك ساعت هم زودتر انجام شود، مفيد است. 
موسوي افزود: البته ايشان در اين زمينه فرمودند كه چهار سال است كه رفع 
تحريم ها به تأخير افتاده است. دليل اين مسئله آن است كه رفع تحريم ها 
دست دشمن است و دست ما نيست. بيانات مقام معظم رهبري كاملاً روشن 
است اما علت اينكه مسئولان دولتي و رسانه هاي منسوب به آنان بخشي از 
فرمايش های مقام معظم رهبري را برجسته و تيتر و بقيه موارد را بايكوت 
و سانسور مي كنند، اين اس��ت كه اين جريان مي خواهد همان مسير طي 
شده و خسارت باري را كه در گذش��ته دنبال كرده بودند، ادامه دهد. عضو 
كميسيون اصل ۹۰ مجلس شوراي اسلامي تأكيد كرد: اين افراد هيچ اراده 
و انگيزه اي براي تغيير اين مسير خسارت بار ندارند. هر فرد عاقلي كه بيانات 
مقام معظم رهبري را مورد توجه قرار دهد، قطعاً متوجه مي شود كه مركز 
ثقل بيانات ايشان اين است كه ما بايد به خنثي سازي تحريم ها اولويت دهيم. 
موسوي اظهار داشت: خنثي سازي تحريم ها دست خود ماست اما دولتي ها 
و رسانه هاي منسوب به آنان به دنبال تغيير مسير خود نيستند بلكه به دنبال 
ادامه مسير قبلي خود هستند و به همين دليل به هر كاري و حتي تحريف 
بيانات مقام معظم رهبري دست مي زنند. وي با تأكيد بر ضرورت شكست 
جريان تحريف، گفت: رهبر معظم انقلاب در زماني فرمودند كه بايد با جريان 
تحريف مقابله شود تا بتوان با تحريم مقابله كرد كه البته نوع نگاه ايشان ناظر 
بر تحريف كلاني بود كه در سطح بين المللی و از سوي رسانه هاي وابسته به 
سرمايه داري و صهيونيستي انجام مي شد كه به دنبال آن بودند تا معادله اي 
را كه منجر به تحريم هاي ظالمانه عليه كشور ما شده است به گونه ديگري 

نشان دهند. 
نماينده مردم تهران در مجلس شوراي اسلامي تأكيد كرد: منتها همين مسئله 
را در داخل كشور هم مي بينيم و كساني كه بيانات رهبري را اين گونه تحريف 
مي كنند، در امتداد همان جريان تحريف كلان هستند كه در سطح جهاني 
عمل مي كند. موسوي اظهار داشت: در اين شرايط، همه رسانه هاي انقلابي، 
نيروهاي انقلاب و همه كساني كه به منافع ملي و مصالح كشور پايبند هستند و 
به آن اعتقاد دارند، بايد تلاش كنند در مقابل جريان تحريف ايستادگي شود. 

كارشناس ارشد مسائل امريكا: 
جريان تحريف مي خواهد ايران را  بدهكار کند 
موض�ع برخ�ي جريان ه�ا ك�ه س�عي دارن�د اي�ران را در 
موض�وع تحري�م بده�كار و نيازمن�د برداش�تن گام ه�ای 
نمي كن�د.  كش�ور  ب�ه  كمك�ي  هي�چ  كنن�د،  اضاف�ي 
سيدمحمد مرندي، اس��تاد دانشگاه و كارشناس ارشد مس��ائل امريكا در 
گفت وگو با تسنيم، درباره بيانات اخير رهبر انقلاب، افزود: با توجه به اينكه ما 
برجام را به رغم تمامي ضعف و قوت ها اجرا كرديم در حال حاضر ايران ديگر 

وظيفه اي در قبال رفع تحريم ندارد. 
وي افزود: همين كه ايران با وجود خروج امريكا از برجام و تلاش اين كشور 
براي متقاعد كردن طرف هاي ديگ��ر اين توافقنامه به ع��دم پايبندي به 
تعهداتشان، يك سال ديگر به تمامي تعهداتش ذيل برجام پايبند ماند و بعد از 
يك سال به تدريج طي يك فرآيند پنج مرحله اي كه آن نيز يك سال به طول 
انجاميد، بخش هايی از تعهدات برجامي را كنار گذاشت، نشان دهنده اين 
است كه در حال حاضر توپ در زمين امريكا و غرب است. مرندي تأكيد كرد: 
بنابراين اينكه يك گروه يا طيف سياسي روي يك جمله از سخنان رهبري 
پافشاري كند نه تنها به كشور خدمت نكرده بلكه موضع كشور را نيز در برابر 
دشمن تضعيف خواهد كرد. چرا كه چيزي را القا مي كند كه وجود خارجي 
ندارد و اينگونه الق��ا مي كند كه ما احتمالاً بايد در راس��تاي رفع تحريم ها 
كارهايي را انجام دهيم؛ در حالي كه ما كاري را نبايد انجام دهيم و اين طرف 
مقابل بوده كه به تعهداتش در برجام عمل نكرده است. بنابراين موضع درست 
اين است كه اگر غربی ها به تعهدات خود در برجام به طور كامل عمل كردند 

ما نيز بار ديگر به تعهدات خود ذيل اين توافقنامه بازمي گرديم. 
اين كارشناس ارشد مسائل امريكا عنوان كرد: عاقلانه ترين، اخلاقي ترين و 
منصفانه ترين كار اين است كه تمامي گروه هاي سياسي در داخل يكصدا بر 
اين مسئله پافشاري كنند كه هم اكنون توپ برجام در زمين امريكا است و 

اين امريكا است كه بايد به تعهدات خود عمل كند نه ايران. 
 مرندي همچنين در پاسخ به اين سؤال كه با در نظر گرفتن اين گزاره كه 
غربی ها به دقت فضاي سياسي داخل ايران را رصد و بر همين اساس راهبرد 
خود در قبال كشورمان را طراحي و اجرا خواهند كرد، تقطيع سخنان اخير 
رهبر انقلاب از سوي جريان غربگرا در كشور، چه آثار و پيامدهاي منفي را 
عليه منافع كشور به همراه خواهد داشت؟ تصريح كرد: اين مسئله مي تواند 
اين باور را در غربی ها شكل دهد كه مي توانند به واسطه تبليغات رسانه هاي 
معاند فارسی زبان كه متعلق به دشمنان ايران هستند، به بخشي از جامعه 
ايران القا كنند كه اين ايران اس��ت كه براي رفع تحريم ها بايد قدم هايی را 
بردارد و با اين حربه نوعي جنگ رواني عليه كشور به راه بيندازند و ايران را 
در نزد بخشي از افكار عمومي داخلي بدهكار كنند. وي در ادامه با تأكيد بر 
اينكه كمك كردن به چنين فضايي بدون شك اقدامي غير ملیّ، غيراخلاقي 
و غيرديني است، گفت:  روشن است كه ايران در حوزه تعهدات برجامي نه 
تنها هيچ گونه بدهي به غرب ندارد بلكه طلبكار نيز هس��ت، چرا كه طرف 
مقابل بوده كه در اين سال ها به انحاي مختلف از انجام تعهدات خود شانه 

خالي كرده است. 
اين كارشناس مس��ائل بين الملل در عين حال درباره امكان خنثی سازی 
و بي اثر كردن تحريم ه��ا كه اخيراً باره��ا مورد تأكيد رهب��ر انقلاب قرار 
گرفته، خاطرنشان كرد: مواردي زيادي در اين سال ها بوده است كه ايران 
با بومی س��ازی و اتكا به توان داخلي توانس��ته تحريم های امريكا را خنثي 
و بي اثر كند كه بهترين مورد آن صنايع نظامي كش��ور است كه اساساً به 
دليل تحريم های امريكا ش��كل گرفت ولي امروز شاهد هستيم كه همين 
دستاوردهاي نظامي ايران است كه موجب شده تا امريكا يا رژيم صهيونيستي 
اقدامي نظامي عليه ايران انجام ندهند.  مرندي عنوان كرد: بيشتر مشكل 
كشور ما مسئله فساد، سوءمديريت و مشكلات ساختاري است كه اگر در 
كنار اصلاح مشكلات ساختاري در داخل، روي ظرفيت اقتصادي كشورهاي 
همسايه و همچنين كشورهاي قدرتمند شرق از جمله چين تمركز كنيم، 
بدون شك مي توانيم پاره اي از مشكلات را حل كنيم و زماني كه اين مشكلات 

را حل كرديم قطعاً فشار تحريم ها بر كشور نيز كاسته خواهد شد.   

سخنگوي جامعه روحانيت مبارز: 
تجربه جدايي روحانيت از سياست 

نبايد تكرار شود
س�خنگوي جامعه روحانيت مبارز ب�ا بيان اينكه انتظار ما اين اس�ت 
كه بزرگواراني كه مورد اعتماد جامعه مدرس�ين حوزه علميه قم قرار 
گرفته اند امكان ادامه راه سلف صالح خود در همكاري با جامعه روحانيت 
مبارز داشته باشند، گفت: اين همكاري در ميدان فعاليت هاي سياسي 
همچنان كه در ساير ميدان هاي انقاب اسامي وجود دارد ادامه پيدا كند. 
حجت الاسلام غلامرضا مصباحي مقدم در گفت وگو با فارس، ضمن تسليت 
ارتحال آيت الله محمد يزدي و تبريك انتخاب رئيس و نواب رئيس جامعه 
مدرسين حوزه علميه قم، اظهار داش��ت: انتخاب شايسته و خوبي انجام 
دادند و اميدوارم مسيري كه جامعه محترم مدرسين از آغاز پيروزي انقلاب 
اسلامي تاكنون داشته كه مسير حمايت از مواضع حضرت امام)ره( و رهبر 
معظم انقلاب بوده را به عنوان يكي از دو بازوي مهم روحاني در كشور ادامه 
بدهند. وي افزود: همكاري بين جامعه روحانيت مبارز و جامعه مدرسين 
حوزه علميه قم يك همكاري قديمي هست و از آغاز شكل گيري، اين دو نهاد 
روحاني كه هر دو نهاد مردمي و انقلابي بوده و هستند با هم همكاري نزديكي 
هم در انتخابات خبرگان و خصوصاً در انتخابات رياست جمهوري داشته اند. 
سخنگوي جامعه روحانيت مبارز با بيان اينكه ما نشست هاي متعددي را در 
طول تاريخ همكاري بين دو جامعه داشته ايم و در اين نشست ها سعي بر اين 
بوده كه تبادل افكار و مواضع صورت بگيرد و اشتراكات مواضع بين دو جامعه 
را تقويت كنيم، تصريح كرد: البته يك بيانيه مهم توسط روساي سابق دو 
جامعه تحت عنوان »منشور اصولگرايي« منتشر شد كه هر دو رئيس آن را 
امضا كردند كه البته پس از طي جلسه هاي متعددي به اين بيانيه رسيديم و 
مورد استقبال و حمايت همه احزاب و شخصيت هاي جريان انقلابي هم قرار 

گرفت و مبنايي براي فعاليت هاي سياسي بعدي شد. 
مصباحي مقدم افزود: يكي از مباني اصولي حضرت امام اين بود كه اسلام 
از سياست جدايي ندارد و سياست اسلام، مسلمين و علماي اسلام مبتني 
بر اسلام و در چارچوب اسلام است و امام فرمودند كه مبادا عرصه سياست 
را رها كنيد. اتفاق��ي كه در جريان مش��روطيت رخ داد كه علما پيش��تاز 
انقلاب مشروطيت بودند ولي پس از به ثمر رسيدن انقلاب مشروطيت به 
مساجد و حوزه ها رفتند و ميدان سياست را رها كردند و نتيجه اين شد كه 
تربيت شدگان غرب روي كار آمدند و منجر به ديكتاتوري رضاخاني شد و اين 

تجربه مبادا تكرار شود. 

صادق محصولي دبيرکل جبهه پايداري شد
ص�ادق محصول�ي و مرتض�ي آقاتهران�ي در نخس�تين جلس�ه 
ش�وراي مركزي جديد جبه�ه پايداري ب�ه عنوان دبي�ركل جبهه و 
رئي�س ش�وراي مرك�زي اي�ن تش�كل سياس�ي انتخ�اب ش�دند. 
به گزارش ايرنا، در نخستين جلسه ش��وراي مركزي جديد كه به تازگي از 
سوي مجمع عمومي انتخاب شدند، با توجه به اساسنامه مورد تأييد وزارت 
كشور، حجت الاسلام مرتضي آقاتهراني به عنوان »رئيس شوراي مركزي« و 
مهندس صادق محصولي به عنوان »دبير كل« جبهه پايداري انقلاب اسلامي 
انتخاب شدند. همچنين از طرف شوراي مركزي، مجيد متقي فر نيز به عنوان 
»سخنگو« باقي ماند. براساس اين گزارش پس از تغيير قانون نحوه فعاليت 
احزاب و گروه هاي سياسي اين جريان تحت دو عنوان »جبهه پايداري انقلاب 
اسلامي« و »حزب پايداري انقلاب اسلامي« مجدداً در بهمن ماه سال 1۳۹۸ 
با تطبيق اساسنامه و مرامنامه خود براي حزب پايداري انقلاب اسلامي و 
اعلام ائتلاف جبهه حزبي به نمايندگي مرتضي آقاتهراني براي جبهه پايداري 
انقلاب اسلامي از كميسيون ماده 1۰ احزاب مجوز فعاليت گرفت تا دومين 

مجمع عمومي خود را براساس شرايط جديد برگزار نمايد. 
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